
رو بــه رو
محمد صالحیان، تهیه کننده قدیمی:

لطفا کمی با ما مهربان تر باشید
محمــد صالحیــان، از تهیــه کنندگان قدیمی 
تلویزیون مطالبه اش از رئـــیس جدیــد سازمان 
صداوسیما را اینگونه بیان کرد: ما ســال ها خاک 
سازمان را خوردیم اما دیده نمی شویم؛ لطفا کمی 
با ما مهربان تر باشید. تهیه کننده سریال هایی چون 
»حرف تو حرف«، »سلام تهران«، »صفردرجه«، 
»سه دونگ سه دونگ« و »میانبر« درباره پیشنهادش 
به رئیس جدید سازمان صداوسیما و اینکه برای 
برون رفت از مشکلات فعلی سازمان چه پیشنهادی 
دارد؟ گفت: گاهی اوقات وقتی چیزی می خواهیم، 
در خانه خودمان پیدایش نمی کنیم و سراغ خرید 
می رویم ولی بعدها پیداش می کنیم؛ این قصه 
حکایت امثال ما تهیه کنندگان قدیمی است که 
جلوی چشم هستیم اما دیده نمی شویم. ما که از بدنه 
خود سازمان هستیم و ۴۰ سال خاک صداوسیما را 
خوردیم، پس قطعا دلمان بیشتر برای منافع سازمان 
می سوزد؛ البته من مخالف فکرهای نو در تلویزیون 
نیستم ولی ما هم بیشتر خط قرمزها را بلدیم و هم 
باید و نبایدها را می دانیم. از طرفی نبض مخاطب 
نیز در دستانمان است و می توانیم با کمترین توقع 
خیلی کارها انجام بدهیم. صالحیان خاطرنشان 
کرد: خوشبختانه دکتر پیمان جبلی، رئیس جدید 
صداوسیما از همکاران سازمانی ماست و تجربه کافی 
دارد، قطعا خودش بهتر از ما می داند که باید چکار 
کند. من همیشه گفته ام که سرباز صداوسیما هستم 
و بهترین سال های جوانی ام را در صداوسیما گذراندم. 
از زمانی که شبکه تهران تاسیس شد ما صدها فیلم و 
سریال ساختیم. به نظرم برای جذب مخاطب بیشتر، 
بهتر است تعامل سازمان با قدیمی ترها بیشتر شود 
و درواقع یک سازوکاری ایجاد شود تا از همکاران 
باتجربه تر که تعدادشان کم هم نیست، بیشتر 
استفاده شود. در حال حاضر بسیاری از همکاران 
ما جذب پلتفرم های خانگی شده اند. این نویسنده، 
کارگردان و تهیه کننده سینما و تلویزیون در عین 
حال تاکید کرد: البته من همچنان معتقدم که هیچ 
رسانه ای به لحاظ جذب مخاطب به پای تلویزیون 
نمی رسد؛ چراکه هم دسترسی اش راحت تر است و 
هم هزینه ای برای مخاطب ندارد. ما همکاران قدیمی 
زیادی داریم که سازمان صداوسیما را مثل خانه 
خودشان می دانند. متاسفانه در این سال ها تعریف 
خوبی از تهیه کنندگی نشده است و فقط نگاه مالی 
به آنها می شود؛ در حالی که تهیه کننده کسی است 
که فکر را قابل رویت می کند. امثال ما در تلویزیون 
امتحانمان را پس داده ایم و سالهاست کار کردیم، به 
نظرم باید با ما مهربان تر رفتار کنند و کارکشته ها را 
به صداوسیما برگردانند. صالحیان گفت: بحث کمبود 
بودجه سال هاست در سازمان وجود دارد ولی با توجه 
به اینکه آقای جبلی خودش از بدنه سازمان است و 
مسائل را می شناسد، با درایتی که دارد حتما این 

بحث را حل می کند. 

سخنگوی انجمن سینماداران گفت: 
حق اکران تا پایان سال برای فیلم هایی 
است که فروش دارند در واقع هر فیلمی 
تا زمانی که بفروشد حق دارد به اکران 
خود ادامه بدهد. محمدرضا صابری 
افزود: با توجه به شرایط کرونا و مشکل 
کمبود فیلمی که داریم تمامی فیلم هایی 
که در حال حاضر روی پرده هستند تا 
پایان  سال می توانند به اکران خود ادامه 
بدهند. وی پیرامون اینکه این حق اکران 
مشروط به میزان فروش آثار است بیان 
کرد: این حق اکران تا پایان سال برای 
فیلم هایی است که فروش دارند در واقع 
هر فیلمی تا زمانی که بفروشد حق دارد 
به اکران خود ادامه بدهد و در غیر این 
صورت براساس سنجش سینمادار از 

چرخه اکران حذف می شود. 

 با مشکل کمبود 
فیلم مواجهیم

تهیه کننده فیلم سینمایی »رمانتیسم 
عمادوطوبی« از تعویق در اکران این فیلم 
خبر داد. مهدی صباغ زاده گفت: اکران 
فیلم سینمایی »رمانتیسم عمادوطوبی« 
با چند هفته تاخیر انجام خواهد شد. او 
افزود: مشکلاتی در این فیلم وجود دارد 
که در حال برطرف شدن است و قرار است، 
این فیلم بعداز فیلم های »گشت ارشاد۳« 
و »قهرمان« به نمایش دربیاید. لذا تاریخ 
اکران آن ممکن است دو یا سه هفته تاخیر 
داشته باشد. صباغ زاده عنوان کرد: شرایط 
کرونایی باعث شده است که اکران این 
فیلم از سال ۹۸ تا ۱۴۰۰ به تاخیر بیفتد.

 تعویق اکران 
»رمانتیسم عماد و طوبی«

سینمــا
بهروز مفید: 

فضای سینمای کودک را رها کرده ایم
تهیه کننده فیلم سینمایی »بام بالا« درباره شرایط عرضه این 
فیلم بیان کرد که اگر به لحاظ مالی تضمین هایی به ما داده شود، 
حاضر به اکران آنلاین این فیلم هم هستیم. بهروز مفید درباره 
برنامه ریزی برای اکران این فیلم سینمایی گفت: یکی از بهترین 
دلایل موفقیت این فیلم در جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان، 
کسب جایزه بهترین فیلم از طرف داوران کودک و نوجوان بود و 
معنای این توفیق این است که اگر در شرایط مناسبی این فیلم 
اکران شود، مطمئنم که از استقبال قابل قبولی برخوردار شود. وی 
ادامه داد: امیدوارم شرایط هم از نظر پروتکل های بهداشتی هم از 
نظر حمایت های سازمان سینمایی به گونه ای فراهم شود تا فیلم 
»بام بالا« بتواند در شرایط مناسبی اکران شود. خطری که در حال 
حاضر یک فیلم سینمایی را تهدید می کند این است که آن فیلم در 
شرایط ایده آل اکران نشود و برگشت مالی برای آن اتفاق نیفتد که 
این موضوع می تواند خسارت بسیار زیادی به همراه داشته باشد. 
این تهیه کننده درباره اکران نشدن فیلم های کودک و نوجوان طی 
۲ سال اخیر هم اظهارکرد: فکر می کنم سازمان سینمایی نیاز به 
یک بازنگری دارد. ما باید خود را با شرایط موجود به نحوی همسو 
کنیم. اگر سازمان سینمایی بتواند یک فرآیند جبران خسارت برای 
تهیه کننده ها در نظر بگیرد، اکران های آنلاین هم می تواند در این 
زمینه کمک کننده باشد. بچه های ما نیاز به خوراک فرهنگی دارند. 
سازمان سینمایی باید جسارت به خرج دهد و حمایت ویژه ای را 
درباره برخی محصولات داشته باشد تا این خلأ پر شود. تهیه کننده 
»بام بالا« درباره احتمال اکران آنلاین این فیلم در صورت تضمین 
سازمان سینمایی گفت: قطعا حاضر به اکران آنلاین هستیم. 
حتی اگر تضمین در حد برگشت مالی فیلم باشد، فیلم را اکران 
آنلاین می کنیم. مفید درباره ویژگی های فیلم »بام بالا« هم مطرح 
کرد: در ۲ کار قبلی ام یعنی »دزدوپری« یک و دو، با اینکه آثار 
لوباجت و ارزان بودند، اما تلاش کردیم با ذائقه بچه تنظیم شویم، 
به همین دلیل به خوبی توانستیم بازگشت مالی داشته باشیم و 
جایزه ویژه داوران کودک را برای آن ۲ فیلم هم به دست بیاوریم. 
برخی از فیلم ها پایی در فضای کودکان دارند و پای دیگر در 
فضای بزرگسالان. تکلیفشان هم خیلی معلوم نیست. همه عوامل 
دست به دست هم داد تا به واسطه حسن سلیقه کارگردان و فیلمنامه 
خوب، فیلم توانست در جشنواره این موفقیت را به دست بیاورد. 
این تهیه کننده سینما درباره ادامه فعالیت خود در حوزه سینمای 
کودک توضیح داد: از آنجایی که سینمای کودک را فضایی سالم و 
فرح بخش می دانم، حتما در این حوزه کار خواهم کرد. معتقدم ما 
فضای سینمای کودک را رها کرده ایم، به دلیل نبود حمایت لازم، 
کارگردانان و فیلمنامه نویسان خوب تمایل برای کارکردن در این 
حوزه را از دست داده اند و به سمت سینمای بزرگسال رفته اند. با 
یکی از فعالان حوزه خبر صحبت می کردم که حتی از برگزاری 
جشنواره کودک خبر نداشت، در حالی که هنگام برگزاری جشنواره 
فجر دیده ایم که فضای خبری چگونه آن را پوشش می دهد. وی در 
پایان تاکیدکرد: به کودکان ما کم لطفی شده است. ما وظیفه داریم 
در حوزه سینمای کودک حضور فعال داشته باشیم. من حتما 

تلاش در این عرصه را ادامه خواهم داد.
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یک بازیگر پیشکسوت تلویزیون گفت: در سریال 
»درکنار پروانه ها« چندین نفر به کرونا مبتلا شدند و ما 
مجبور می شدیم که خودمان را در قرنطینه نگاه داریم 
بنابراین فکر می کنم دیگر نمی شود با این وضعیت کار 
کرد. پروانه معصومی افزود: راستش را بخواهید من 
در روستا زندگی می کنم و اهل هیچ شبکه اجتماعی 

نیستم و هیچ فعالیتی در این زمینه ندارم به همین دلیل 
با کسی در این زمینه معاشرت خاصی ندارم به همین 
خاطر اصلا نمی توانم تصور کنم بازتاب سریال »در کنار 
پروانه ها« در بین مردم چگونه بوده است. این بازیگر 
پیشکسوت عرصه سینما و تلویزیون پیرامون احساس 
رضایت خود از نتیجه سریال »در کنار پروانه ها« بیان 

کرد: من به شخصه خودم نتیجه سریال تلویزیونی »در 
کنار پروانه ها« را بسیار دوست داشتم. وی در همین 
راستا ابراز کرد: البته فکر می کنم این مجموعه سختی 
بسیار داشت چراکه حضور در لوکیشن هایی که ما در 
آن کار می کردیم بسیار سخت و مشکل بود از طرفی 
لوکیشن های سریال خیلی از هم فاصله داشتند و به هم 
نزدیک نبودند بنابراین برای ضبط سکانس ها بار مسافت 
زیادی را برای عوض کردن لوکیشن ها طی می کردیم، 
اما همه اینها در انتها و نتیجه کار خوب بود و من از این 

سریال راضی هستم.

پروانه معصومی: 

اهل هیچ شبکه اجتماعی نیستم 

نخست وزیر لبنان درباره حوادث اخیر بیروت تاکید کرد که امنیت برقرار است و نگرانی از این 
بابت ندارد. نجیب میقاتی، نخست وزیر لبنان دوشنبه در سخنانی درباره درگیری های اخیر در 
منطقه الطیونه بیروت گفت: امنیت برقرار است و نگرانی در این باره ندارم. من هرگز خواهان جلسه 
کابینه قبل از ایجاد حلی برای مشکل نمی شوم و نمی خواهیم باعث تحریک هیچ گروهی شویم. 
آنچه اتفاق افتاد افتاد و اکنون باید برای حل سیاسی آن تلاش کنیم. تا زمانی که من هستم هرگز 
اجازه ظلم به هیچ گروهی را نمی دهم. وی درباره چگونگی حل معضل قضائی ادامه داد: من در 
فعالیت دستگاه قضائی مداخله نمی کنم و نمی توانم تعهداتم را نقض کنم به همگان گفتم که در 
فعالیت دستگاه قضائی و فعالیت طارق البیطار، بازپرس دادگستری مداخله نخواهم کرد. دستگاه 
قضائی باید خودش، خودش را اصلاح کند. قوانین و قانون اساسی وجود دارد که نمی توان پا از آن 
فراتر گذاشت. کابینه نمی تواند از البیطار بخواهد استعفا بدهد و حق این را ندارد. مساله نیاز به زمان 
دارد تا حل شود. میقاتی درباره استعفای دولت گفت: این مساله مطرح نیست و نمی توان در این 
شرایط کشور را رها کرد. ما ماموریت های اساسی واضحی داریم که ایجاد طرح اصلاحات اقتصادی 

و برگزاری انتخابات پارلمانی در موعد خود است و من به این ۲ ماموریت پایبند هستم.

رئیس جمهور اسبق افغانستان گفت: طالبان باید بپذیرد که اولین قدم برای به رسمیت 
شناخته شدن از سوی جامعه جهانی این است که پیش از هر چیز، از سوی عموم مردم افغانستان 
پذیرفته شود. وی در این باره افزود: در تمام کشورها داشتن مشروعیت ملی بنیاد رسمیت 
بین المللی است و در شرایط فعلی، مشروعیت ملی دولت طالبان از طریق انتخابات و یا از طریق 
لویه جرگه میسر خواهد شد. این در حالی است که طالبان پس از تسلط بر کابل، مدعی تشکیل 
»امارت اسلامی افغانستان« شد و دولتی موقت ایجاد کرد اما تاکنون هیچ کشوری این گروه را به 
رسمیت نشناخته است. کرزی در عین حال تاکید کرد که حکومت طالبان باید دارای یک قانون 
اساسی باشد. وی در این باره افزود: طالبان به قانون اساسی دوران پادشاهی افغانستان اشاره کرده 
اما نیاز است که این قانون از طریق یک فرمان نافذ شود و سپس طالبان زیر چتر پرچم سه رنگ 
به حکومت داری ادامه دهد. یکی از دلایل تعلل جامعه جهانی برای به رسمیت شناختن طالبان، 
عدم برآورده شدن خواست آنها مبنی بر تشکیل دولت فراگیر عنوان می شود. این در حالی است که 
بلاتکلیف ماندن این مساله که به عدم دسترسی طالبان به دارایی های افغانستان در سایر کشورها 

منجر می شود؛ وضعیت معیشتی مردم افغانستان را به شدت تحت الشعاع قرار می دهد.

نخست وزیر لبنان: 
مساله استعفای دولت مطرح نیست

حامد کرزی: 
طالبان اول باید مشروعیت ملی کسب کند

مدیرعامل مجموعه »تئاترشهر« گفت: استقبال از 
نمایش های روی صحنه این روزها به قدری بالاست که 
ما تقریبا از تمام ظرفیت های مجاز ابلاغیه ستاد ملی 
مبارزه با کرونا استفاده می کنیم و معمولا بلیت های 
نمایش ها چند روز قبل از اجرا به فروش می رسد و این 
خیلی خبر خوشایندی است. ابراهیم گله دارزاده ادامه 
داد: خبر حضور مخاطب در سالن تئاتر به شرط کارت 
واکسن به عنوان یک ایده مطرح شده و مدیرکل هنر های 
نمایشی هم در مصاحبه اخیر خود گفت که اولا ما تابع 
سیاست های کلی ستاد ملی مبارزه با کرونا و همچنین 
دولت هستیم و به محض اینکه دولت تصمیمی در این 
زمینه بگیرد طبیعتا دفتر اجرایی آن را اجرا می کند. 
وی در همین راستا ابرازکرد: تئاترشهر به عنوان یکی از 
تئاتر های بزرگ کشور کاملا آمادگی لازم برای اجرای 
این سیاست را دارد و این آمادگی از قبل اندیشیده شده 
و اگر که ا ن شاءا... چنین دستوری صورت بگیرد ما هم 
سعی می کنیم در جهت احساس امنیت بیشتر مخاطب 
و آثار هنری تلاش کنیم که این سیاست به طور دقیق 
پیاده شود. مدیرعامل مجموعه تئاترشهر ابراز کرد: 
امیدواریم با سرعتی که در واکسیناسیون شکل گرفته 
و با تلاش گسترده ای که از سوی دولت برای ورود 
واکسن انجام می شود و همچنین تسریع در تزریق 
واکسن در تمام نقاط کشور به صورت شبانه روزی این 
زنجیره به زودی قطع شود و ما شاهد شرایط بهتری در 
سراسر کشور و اصناف و از جمله فرهنگ و هنر باشیم. 

گله دارزاده پیرامون میزان استقبال از تئاترشهر بیان 
کرد: در حال حاضر سالن های تئاترشهر نمایش هایشان 
را اجرا می کنند اولویت اجرا در مجموعه تئاترشهر با 
آثاری است که با تئاترشهر قرارداد دارند و تعهد اجرا به 
آنها داده شده به هرحال ما باید به عهدمان وفادار باشیم. 
وی در همین راستا تاکید کرد: نکته دوم مساله ای است 
که من به عنوان نگرانی از آن یاد می کنم چراکه در دو 
سال گذشته خانواده تئاتر دچار یک دوران کم کاری و تا 
حدودی بیکاری شدند اغلب دوستان منبع درآمدشان 
و وضعیت معیشتی شان در ارتباط تنگاتنگی با تولید و 
آفرینش های هنری است و وقتی طی دو سال گذشته 
ما با کاهش آفرینش هنری مواجه بودیم طبیعتا تاثیر 
گسترده ای بر زندگی این عزیزان گذاشته شده و بر 
وضعیت معیشتی این دوستان تاثیر منفی صورت 
گرفته و در حال حاضر عده زیادی از گروه های تئاتری 
نمایش هایشان آماده برای رفتن روی صحنه است و عده 
دیگری نیز فعالیت خود را آغاز کرده ند تا ان شاءا... از این 
تنگنا خارج شوند. باید یک تمهیدی اندیشیده شود که 
دیگر سالن ها علاوه بر سالن های دولتی، بخش خصوصی 
هم با یک برنامه ریزی جامع و دقیق تلاش کنند که در 
یک سیاست منظم زمینه ای را فراهم کنند که مخصوصا 
گروه های حرفه ای و  دوستانی که مدت زمان زیادی از 
آخرین اجرایشان گذشته و شغلشان را به نوعی می شود 
گفت معلق کرده اند از این رکود خارج شوند و شرایط 

بهتری برای این خانواده های هنری فراهم شود. 

 استقبال  تماشاگران عالی است
مدیر تئاترشهــر به میــزان استقبــال مخاطبــان 
از نمایش های روی صحنــه در تئاترشهر اشاره و ابراز 
کرد: در دورانی که ما با رکــود مواجه بودیم و تئاترها 
اجرا نمی شدند یک نگرانی بزرگِ جامعه تئاتر این بود 
که فرهنگ تئاتر دیدن دچار نقصان شود و دچار یک 
فراموشی و وقفه شود و مخاطب دیگر به سالن تئاتر 
نیاید، اما به محض بازگشایی، ما مشاهده کردیم که 
این نگرانی خیلی نگرانی جدی نبود و آنچه که ما داریم 
می بینیم تقریبا استقبال بسیار عالی تماشاگران از 
نمایش های روی صحنه است. وی در همین راستا بیان 
کرد: استقبال از نمایش های روی صحنه این روزها به 
قدری بالاست که ما تقریبا از تمام ظرفیت های مجاز 
ابلاغیه ستاد ملی مبارزه با کرونا  استفاده می کنیم و 
معمولا بلیت های نمایش ها چند روز قبل از اجرا به 
فروش می رسد و این خیلی خبر خوشایندی است. 
گله دارزاده با اشاره به استقبال ویژه جوانان از عرصه 
هنرهای نمایشی خاطرنشان کرد: استقبال جوانان 
نسبت به قبل از تئاتر خیلی بیشتر شده شاید دلیلش این 
باشد که افراد با سنین بالاتر کمی نگران سلامتی خود 
هستند و به همین خاطر کمتر تردد می کنند و کمتر 
در سالن های تئاتر و سینما حاضر می شوند اما جوان ها 
امروزه تقریبا می شود گفت که بدنه اصلی مخاطب تئاتر 
را تشکیل داده اند و ما با یک جوانگرایی در حوزه مخاطب 

تئاتر مواجه هستیم.

گــزارش
پکن آزمایش موشک فراصوت را تکذیب کرد

سخنگوی وزارت امورخارجه چین با تکذیب خبر یک رسانه 
آمریکایی گفت، پکن یک فضاپیما و نه یک موشک فراصوت را 
آزمایش کرده است. وزارت امور خارجه چین روز دوشنبه خبر اخیر 
نشریه »فایننشال تایمز« درخصوص آزمایش موشک فراصوت 
توسط پکن را تکذیب کرد. به نوشته خبرگزاری »رویترز«، »ژائو 
لیجیان« سخنگوی وزارت امورخارجه چین گفت: خبر فایننشال 
تایمز اشتباه بوده و پکن یک فضاپیما را مورد آزمایش قرار داده 
است. این دیپلمات چینی ادامه داد: پکن فناوری استفاده مجدد از 
فضاپیما را مورد آزمایش قرار داده که امری عادی بوده و بسیاری از 
کشورها آزمایش های مشابهی را انجام داده اند. لیجیان ادامه داد: 
اهمیت این آزمایش در این است که »روشی ارزان و مناسب برای 
بشر فراهم می کند تا بتواند به صورت صلح آمیز در فضا رفت و آمد 
داشته باشد. سخنگوی وزارت امورخارجه چین متذکر شد برخلاف 
ادعای فایننشال تایمز، این آزمایش در ماه جولای انجام شده است.

»کالین. پاول« فوت کرد
نخستین وزیر خارجه سیاه پوست آمریکا و از چهره های برجسته 
حزب جمهوریخواه این کشور، دوشنبه در پی عوارض ناشی از 
کووید۱۹ جان خود را از دست داد. به گزارش سی ان ان، »کالین.

پاول« از سیاستمداران باسابقه آمریکا در سن ۸۴ سالگی به دلیل 
تبعات ناشی از بیماری کرونا، فوت کرد. وی نخستین سیاه پوستی 
بود که به سمت وزارت خارجه آمریکا شد با حضور پررنگ در 
چندین دولت جمهوریخواه آمریکا، در شکل دهی به سیاست 
خارجی آمریکا در سال های پایانی قرن ۲۰ و اوایل قرن ۲۱ 
تاثیرگذار بود. وی شصت وپنجمین وزیرخارجه آمریکا بود که 
از ۲۰ ژانویه ۲۰۰۱ تا ۲۳ ژانویه ۲۰۰۵ با دولت جرج دابلیو بوش 
همکاری می کرد. با گرفتن مقام وزارت امور خارجه، او به بالاترین 
مقام رسمی دولتی که تا آن زمان به یک »آفریقایی-آمریکایی« 
رسیده بود دست یافت. پاول همچنین سابقه خدمت در ارتش 
آمریکا را داشت و از سال ۱۹۸۷ تا ۱۹۸۹ مشاور امنیت ملی و از 

۱۹۸۹ تا ۱۹۹۳ رئیس ستاد مشترک ارتش آمریکا بود.

سفیرفرانسه از بلاروس اخراج شد
خبرگزاری فرانسه به نقل از یک مقام سفارت فرانسه در مینسک 
گزارش داد که به سفیر پاریس دستور داده شد تا خاک بلاروس 
را ترک کند و به دنبال آن، او از این کشور رفت. این خبرگزاری به 
جزئیات اخراج نیکولاس دلاکوست، سفیر فرانسه در بلاروس 
اشاره ای نکرد. رسانه های بلاروسی هم گزارش داده اند که مینسک 
ایگور فسنکو، سفیر خود در پاریس را فراخوانده است. با این حال،  
سفارت فرانسه در وب سایت خود گزارش داده است که آقای 
دلاکوست روز چهارشنبه میزبان نمایندگان یک سازمان غیردولتی 
تحت عنوان »گووری پراودا« و یکی از رهبران آن به نام آندری 
دمیتریف شد که سال گذشته نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
شده بود. فعالیت این سازمان به تازگی ممنوع شده است. وزارت 
خارجه فرانسه و بلاروس و همچنین سفارت فرانسه هنوز در این 

رابطه اظهارنظر نکرده اند.

تظاهرات در السالوادور
در حالی که »نایــب بوکلــه« رئــیس جمهــوری 
السالوادور به نیمه دوره پنج ساله ریاست خود نزدیک 
می شود، هزاران نفر از مردم این کشور آمریکای 
مرکزی در اعتراض به سیاست های دولت به خیابان ها 
آمدند. عدم شفافیت، خشونت علیه زنان، تصویب 
بیت کوین با بودجه دولتی، انتقادات پیرامون اصلاحات 
بازنشستگی دولت، عدم ارائه پرونده های نظامی برای 
رسیدگی به دادگاه جنایات جنگی و متهم کردن 
این رئیس جمهوری ۳۹ ساله به اقتدارگرایی از 
جمله دلایلی است که حدود چهار هزار معترض 
السالوادوری را به خیابان ها کشاند. یکی از افراد حاضر 
در این تظاهرات گفت: واقعیت این است که دولت 
وعده های بسیاری به ما داده است که به آنها عمل 
نکرده است. اما من به دلیل عدم شفافیتی که لازمه 
عصر حاضر است، اینجا هستم. به نوشته افه، دست کم 
در سه دولت اخیر السالوادور، هیچ رئیس جمهوری 
با اعتراض هزاران نفری شهروندان با سیاست هایش 
مواجه نشده بود. با این حال بر اساس نظرسنجی های 
متعدد، بوکله همچنان از محبوبیت بالایی در میان 
مردم این کشور برخوردار است. طبق داده های »مرکز 
مطالعات شهروندان« )CEC( دانشگاه فرانسیسکو 
گاویدیا، بوکله با کسب محبوبیت ۸.۷ )در مقیاس 
صفر تا ۱۰( به دومین سال ریاست جمهوری خود 
رسید. نایب بوکله در تلاش برای کم اهمیت جلوه 
دادن این تجمع اعتراضی در صفحه توئیترش نوشت: 
این راهپیمایی شکست خورده است و آنها می دانند. 
دیوانعالی دادگستری السالوادور پیش تر با صدور 
حکمی، انتخاب رئیس جمهوری به صورت دو دوره 
مستقیم را تصویب کرد. امری که تا کنون در قانون 
اساسی این کشور ممنوع بوده و زمینه برای حضور 
نایب بوکله در دومین دوره پنج ساله متوالی در 
منصب ریاست جمهوری و انتخاب مجدد در سال 
۲۰۲۴ میلادی را فراهم می کند.السالوادور به تازگی با 
تبدیل شدن به نخستین کشور جهان که بیت کوین را 
به عنوان وجه قانونی خود معرفی کرد، تاریخ ساز شد. 
به این ترتیب این ارز رمزنگاری شده در کنار دلار که دو 
دهه پیش توسط این کشور آمریکای مرکزی تصویب 
شد، قرار گرفت. براساس این قانون و رسمیت یافتن 
بیت کوین، هر شهروند السالوادور در انتخاب پول 
رسمی خود برای انجام معاملات آزاد خواهد بود اما 
همه فعالان اقتصادی موظف به پذیرش بیت کوین 
در صورت تمایل فرد مراجعه کننده خواهند بود. 
تصمیم گیری بحث برانگیزی که از روز سه شنبه ۷ 
سپتامبر )۱۶ شهریور( آغاز شد و حدود هزار معترض 
به رواج بیت کوین در السالوادور را به مقابل ساختمان 
دادگاه عالی این کشور کشاند. منتقدان به اجراشدن 
این قانون جدید در السالوادور، نه تنها نایب بوکله 
رئیس جمهوری این کشور را به خودکامگی فزآینده 
متهم می کنند بلکه این اقدام را موجب بی ثباتی 
اقتصادی و افزایش تراکنش های غیرقانونی می دانند.

نخست وزیر عراق در واکنش به اعتراض ها به نتیجه اعلامی انتخابات 
تاکید کرد: انتخابات سالم و شفاف برگزار شده و همه باید اختلافات 
حزبی و شخصی را رها کنند. مصطفی الکاظمی نخست وزیر عراق با 
حضور در جشن میلاد پیامبر اکرم)ص(، در منطقه الاعظمیه بغداد، 
در واکنش به اعتراض های مردمی به نتایج اعلامی انتخابات پارلمانی 
اخیر، از همه خواست تا اختلافات حزبی و شخصی را کنار بگذارند و رفاه 
و ثبات شایسته مردم عراق را فراهم کنند. در بیانیه دفتر نخست وزیری 
عراق که نسخه ای از آن در  وبگاه الفرات نیوز منتشر شد، آمده است: 
الکاظمی با شرکت در جشن میلاد پیامبر اکرم )ص( در منطقه 
الاعظمیه بغداد گفت: ما امروز، این جا در میان خانواده و عزیزانمان 
ایستاده ایم تا با آنها میلاد پیامبراکرم را در شهر عزیز الاعظمیه جشن 
بگیریم. وی ضمن تبریک این مناسبت و اشاره به صفات و مکارم 
اخلاقی پیامبر، گفت: فاسد کسی است که ارزش های اخلاقی را کنار 
گذاشته و سیاست در حقیقت به معنای خدمت به مردم، هدایت آنها 
به سمت بهتر مراقبت از آ نها و حل درگیری ها و مشکلات آنهاست. اما 
متاسفانه سیاست نزد برخی به معنای باج گیری، دروغ، فریب، درگیری 
و فریب مردم است. وی افزود: ما به تعهد خود در قبال ملت خود برای 

برگزاری انتخابات زودهنگام و سالم عمل کردیم و مردم نماینده 
خود را انتخاب کردند و این نمایندگان جدید نقش خود را در پارلمان 
جدید ایفا خواهند کرد. نمایندگان جدید دارای وظایف اخلاقی و 
ملی در قبال ملت خود هستند و باید اعتماد مردم به روند سیاسی و 
دموکراسی را بازگردانند. الکاظمی توضیح داد که دولت فعلی شرایط 
سختی از بحران های مالی، اقتصادی و بهداشتی به دلیل کرونا و میزان 
زیادی از چالش های دیگر را مواجه بوده که آنها را پشت سر گذاشته 
است. ما در مقابل مرحله جدیدی هستیم که باید با الهام گرفتن از 
درس ها و عبرت های گذشته، دست به دست یکدیگر دهیم و اختلافات 
و اجتهادهای حزبی و شخصی را کنار بگذاریم تا کشور را به ساحل امن 
برسانیم و  رفاه، ثبات و سازندگی شایسته مردم عراق را فراهم کنیم. با 
اعلام نتایج انتخابات پارلمانی عراق که دهم اکتبر جاری )۱۸مهرماه( 
برگزار شد، شماری از احزاب و ائتلاف های سیاسی به نتیجه اعلامی 
اعتراض کردند و از دستکاری در نتایج این انتخابات سخن گفتند. 
شماری از شهرهای عراق شاهد تظاهرات های متعدد در اعتراض به 
این نتایج است و معترضان خواستار شمارش دستی کلیه آرا هستند 
زیرا معتقدند که در شمارش الکترونیکی آراء، دستکاری صورت گرفته 

است. شمارش آرا در انتخابات عراق به صورت الکترونیک انجام شد اما 
کمیساریای عالی مستقل انتخابات در روز انتخابات نیز اعلام کرد به 
منظور اطمینان از نتایج شمارش الکترونیک، آرا برخی مراکز را به قید 
قرعه به صورت دستی شمارش خواهد کرد و با شمارش الکترونیکی آرا 
مقایسه خواهد کرد. پس از شمارش دستی آرا در این شعب اخذ رأی، 
کمیساریا از انطباق کامل شمارش آرای دستی و الکترونیکی خبر داد. 
امری که با اعتراض مجدد ائتلاف های  سیاسی و طرفداران آنها همراه 
شد. برخی سیاستمداران عراقی نیز با تایید نفوذ امارات، انگلیس و 
آمریکا در انتخابات اخیر این کشور، فرضیه دستکاری و دخالت این 

طرف های خارجی در نتایج انتخابات پارلمانی اخیر را تایید می کنند.
 اشتباهات خودسرانه نبود

حسین علی جاسم نامزد انتخاباتی از حزب حرکه حقوق به ریاست 
حسین مونس با تایید دخالت آمریکا، بریتانیا و امارات در نتایج انتخابات 
پارلمانی اخیر عراق گفت: اشتباهاتی که با انتخابات پارلمانی همراه 
شد، صرفا تصادفی یا خودسرانه نبود. تقلب که با این انتخابات پارلمانی 
همراه شد،  به نفع کشورهای خارجی برای تضعیف نیروهای مقاومت 
است. وی افزود: نیروهای سیاسی شواهد قانع کننده ای برای اثبات 
دخالت آمریکا، بریتانیا و امارات در نتایج انتخابات دارند و نیروهای 
سیاسی متضرر در این انتخابات، از روش های قانونی برای اعتراض 
و به چالش کشیدن مشروعیت این نتایج استفاده می کنند. محمود 
المشهدانی رئیس پیشین پارلمان عراق نیز فرضیه هک کردن و 
دخالت سایبری از سوی برخی کشورهای خارجی را تایید کرد و بدون 
نام بردن از کشوری با تایید تقلب در این انتخابات گفت: نفوذ در این 
انتخابات سایبری بود که تنها از سوی برخی کشورها امکان پذیر است 
و این چیزی نیست که نهادهای سیاسی عراقی بتوانند انجام دهند. 
سیدصدرالدین قبانجی خطیب نمازجمعه نجف نیز جمعه پیش)۱۵ 
اکتبر( تقلب در انتخابات پارلمانی عراق را تایید و آن را اظهرمن الشمس 
خواند و از احزاب سیاسی خواست قبل از شمارش دستی آرا با یکدیگر 
گفت وگو و نتایج انتخابات را پس از اصلاح آن بپذیرند. ندی جودت عضو 
فراکسیون النصر در پارلمان سابق عراق نیز برخی احزاب سیاسی را به 
سرقت آرا در جریان شمارش آرا متهم کرد و گفت که احتمال تقلب، 
وجود داشت ولی سرقت آراء به این شکل زشت، غیرقابل پیش بینی 
بود. قیس الخزعلی رئیس جنبش عصائب اهل حق نیز چند روز پیش 
در صفحه توئیتر خود نوشت:  به احتمال زیاد به زودی اطلاعاتی به دست 

می آوریم که وجود تقلب در انتخابات را تایید می کند.

نخست وزیر عراق:

 انتخابات سالم بود؛ همه اختلافات را کنار بگذارند

جهــــان 
کوتــاه

ابراهیم گله دارزاده، مدیرتئاتر شهر:

  تئاتر جانی دوباره
  گرفته است


